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СПАДЧЫНА

ПАМЯЦь

У 2017 годзе спаўняецца 80 гадоў гэтак званаму «Вялікаму 
тэрору», які наўпрост зьвязаны з асобай Сталіна. Сталін 
даўно сканаў, але памяць ахвяраў сталінізму па-ранейшаму не 
ўшаноўваюцца. Віцебская грамадзянская ініцыятыва «Хайсы» 
шукае ў ваколіцах гораду месцы пахаваньняў рэпрэсаваных 
і вяртае грамадзтву забытыя сьведчаньні нашай трагічнай 
гісторыі. Наш карэспандэнт пагутарыў з кіраўніком ініцыятывы 
«Хайсы» Янам Дзяржаўцавым.

Паважаны спадар Ян, 5 сакавіка 1953 
году сканаў Сталін, але сталінізм, нібыта 
выкрыты і асуджаны неўзабаве пасьля 
ягонай сьмерці, пасьпяхова дажыў да 
нашых дзён. Сёньня і ў Расеі, і ў Беларусі 
адбываецца пэўная рэанімацыя 
значнасьці асобы Сталіна,узмацняецца 
настальгія па тых часох. Што тычыцца 
Вас, скажыце, якія падзеі тае эпохі 
Вы найперш зьвязваеце з гэтым 
гістарычным пэрсанажам?

Сталін – крымінальны пэрсанаж. 
Імя гэтага «ўсесаюзнага пахана» 
зьвязанае найперш з масавым тэрорам 
супраць сотняў народаў. Савецкая 
разнавіднасьць таталітарызму – 
сталінізм гвалтам загнаў гэтыя народы ў 
найжахлівейшую ў гісторыі чалавецтва 
імпэрыю – СССР. Я лічу Сталіна самым 
вялікім злачынцам у сьвеце, які разам 
са сваім сябрам Гітлерам распачаў 
Другую сусьветную вайну ў 1939 
годзе.

Нацызм і сталінізм – гэта два 
бакі аднаго мэдаля. Паставіўшы 
ідэалягічныя каштоўнасьці вышэй за 
каштоўнасьці агульначалавечыя, гэтыя 
два рэжымы разбурылі падмурак, 
на якім грунтуецца само жыцьцё. 

Наступствы вы ведаеце: толькі паводле 
афіцыйна прызнаных расейскай Думай 
лічбаў Савецкі Саюз згубіў у вайне 
больш за 42 мільёны чалавек, хаця 
некаторыя дасьледчыкі даводзяць 
колькасьць ахвяраў да 60 мільёнаў.

Але сталінізм мае і іншы аспэкт – гэта 
рэпрэсіі супраць уласных грамадзянаў у 
мірны час. І гэта ня толькі наўпроставыя 
забойствы. Прыкладам, у выніку 
голаду 1932 году, справакаванага 
калектывізацыяй, загінула 7 мільёнаў 
сялян. Усяго ж ахвярамі сталінскага 
рэжыму сталі ад 15 да 25 мільёнаў. 
Трэба ўсьведамляць, што мільёны 
ахвяраў патрэбныя былі сталінскаму 
рэжыму дзеля стварэньня новага 
савецкага чалавека, які б поўнасьцю 
падпарадкоўваўся дзяржаве і ня меў 
аніякіх памкненьняў да свабоды.

Сёлета адзначаецца трагічная дата 
– 80-я гадавіна «Вялікага тэрору». 
Як вядома, ініцыятыва «Хайсы» мае 
намер зьвярнуцца да кіраўніцтва 
гораду з прапановай правесьці 
мерапрыемствы, прымеркаваныя 
да гэтай даты. Ці спадзеяцеся вы на 
паразуменьне з уладамі?

Як мы бачым, цяпер улады адзначаюць 

у асноўным сьвяты бальшавіцкія. Хаця 
тое ж 9-е траўня для Сталіна і савецкага 
народу доўгі час было не сьвяточнай, а 
трагічнай датай, якая не адзначалася 
на дзяржаўным узроўні. Гэта былі 
сьлёзы.

Рэч у тым, што ў бальшавікоў за 
душой нічога няма, і калі ў іх адняць 
гэтую цацку – вайну, то яны голыя. 
Таму такая ненатуральная, балючая 
ўвага да перамогі ў вайне, якую 
яны сабе прысабечваюць, бо гэтая 
перамога надае ім хоць нейкую 
ўяўную значнасьць. Але ж сапраўднае 
стаўленьне савецкай улады да ахвяраў 
вайны дэманструе хаця б тое, што 
забітых падчас баёў найчасьцей не 
хавалі. Добра, калі трупы забітых 
папросту скідвалі ў варонку ад снараду 
ці бомбы. Таму столькі мільёнаў 
зьніклых бяз весткі.

Спадзяваньняў на тое, што 
сёньняшнія ўлады пачнуць ушаноўваць 
ахвяраў рэпрэсіяў, як і ахвяраў вайны, 
няма. Гэта можа адбыцца толькі пасьля 
таго, як яны скажуць, што сталінізм – 
гэта злачынства супраць чалавецтва; 
што так, гэта наша гісторыя, але мы 
асуджаем такую сыстэму дзяржаўнага 
кіраваньня і не зьяўляемся яе 
спадкаемцамі. Гэта адбудзецца толькі 
пасьля таго, калі з вуліц нашых гарадоў 
зьнікнуць прозьвішчы і мянушкі 
бальшавіцкіх бандытаў: дзяржынскіх, 
кнорыных, куйбышавых, калініных, 
мікаянаў, сьвярдловых, кіравых, а ім на 
зьмену прыйдуць тысячы беларускіх 
прозьвішчаў нашых знакамітых 

суайчыньнікаў.
Як у сёньняшніх няпростых умовах 

знайсьці паразуменьне ў грамадзтве 
паміж тымі, хто шануе ахвяраў тэрору, 
і тымі, хто гэтых ахвяраў не прызнае? 
Як данесьці праўду да насельніцтва 
краіны, як пераканаць грамадзтва ў 
тым, што без асуджэньня сталінізму ў 
краіны няма цывілізаванай будучыні?

Нават у гэтых неспрыяльных умовах 
ініцыятыва «Хайсы» зьбіраецца 
даводзіць грамадзтву праўду пра 
ахвяраў сталінскага тэрору, забітых і 
пахаваных у навакольлях Віцебску ў 
невядомых магілах. Да 80-й гадавіны 
«Вялікага тэрору» мяркуем правесьці 
фотавыставу. Ідзе збор матэрыялу для 
кнігі і фільму, у якіх жывыя сьведкі 
тых падзеяў распавядуць пра месцы 
рэпрэсіяў і рэпрэсаваных. Аднак калі 
паразуменьня шукае толькі адзін бок, а 
другі ігнаруе яго захады, паразумецца 
цяжка.

Мы, безумоўна, будзем зьвяртацца 
і да кіраўніцтва гораду, і да Віцебскай 
тэлерадыёкампаніі. Але трэба 
разумець, што пакуль сталінізм не 
прызнаюць злачынствам супраць 
чалавецтва – ніякага паразуменьня 
ня будзе. І тым ня менш будзем 
пераконваць і грамадзкасьць, і ўладу 
ў тым, што ў Хайсах мусіць быць 
мэмарыял, бо гэта пакуль адзінае 
месца ля Віцебску, дзе праводзіліся 
афіцыйныя раскопкі, якія ўскосна 
пацьвердзілі, што там ляжаць ахвяры 
рэпрэсіяў.

https://vitebskspring.org

Хайсы вартыя мэмарыялу 

І цуд гэты — на конкурснай выставе 
«Сцяжкі майстэрства-2017» у Віцебскім 
абласным метадычным цэнтры 
народнай творчасці. Тут адкрыўся 
чарговы этап ад найменнага праекта 
ВАМЦНТ па папулярызацыі народнага 
адзення Віцебшчыны.

Дагэтуль двойчы — у 2015-м у Сянне 
і ў 2016-м у Віцебску — праходзілі 
святы, прысвечаныя адраджэнню 
строяў XIX — пачатку XX стагоддзяў. 
Майстры ў асноўным працавалі над 
летнім адзеннем і міжсезонным, а 
цяпер у экспазіцыю ўпершыню ў 
поўнамаштабным аб’ёме ўключаны 
зімовыя народныя строі, камплекты і 
асобныя рэчы.

Майстры з пятнаццаці рэгіёнаў 
Віцебшчыны прадэманстравалі 
ўнікальныя працы і праз адзенне 
паказалі эстэтычныя густы і этычныя 
погляды людзей свайго краю, саслоўныя 
адметнасці і той самы каларыт часу.

Як падкрэсліла на адкрыцці выставы 
вядучы метадыст па сцэнічнаму 
і народнаму касцюму ВАМЦНТ 
кандыдат мастацтвазнаўства Людміла 
Вакар, строі Падняпроўя, Падзвіння і 
Паазер’я Віцебшчыны ўтрымліваюць 

непаўторныя кампазіцыйныя рашэнні, 
каларыты, арнаментальныя матывы.

Цікавую калекцыю адзення 
прадставіў Лёзненскі Дом рамёстваў, 
ды такую, што і сучасная модніца 
пазайздросціць... манекену, на якім 
— верхняя жаночая світка з лямцу 
Дома рамёстваў. Выдатныя працы 
прадставіў КГК «Залатое кола горада 
Віцебска «Дзвіна», майстры аднавілі 
мужчынскую світу адпаведна артэфакту 
са збору абласнога краязнаўчага 
музея і праз пэўныя атрыбуты надалі 
гэтаму ансамблю вобраз Несцеркі. 
Сапраўднымі шэдэўрамі рэканструкцыі 
народнага адзення з’яўляюцца 
мужчынскія строі, якія прадставіла 
Надзея Гутнікава з цэнтра народных 
мастацкіх рамёстваў «Адраджэнне» 
Віцебскага раёна. Яна аднавіла касцюм 
з партрэта Іллі Рэпіна «Беларус» і па 
ўзору краязнаўчага музея — ансамбль 
з армяком. Гэтыя рэчы адлюстроўваюць 
мужчынскія строі, характэрныя для 
цэнтральнай часткі Падзвіння.

Віцебскае Паазер’е, цэнтрам якога 
з’яўляецца Глыбокае, прадстаўлена 
трыма камплектамі, якія даюць 
уяўленне аб класічным для беларускай 

культуры касцюме, этнічна вытрыманай 
традыцыі.

Мужчынскія фрэнчы і галіфэ, якія 
насілі ў 1930–1940 гады, і жаночая 
верхняя «плюшоўка», папулярная ў 
1940–1950-х, — асаблівая прыкмета 

заходніх рэгіёнаў. Гэтыя экспанаты 
прадстаўляе Браслаўшчына.

Майстры Сенненскага раёна, якія 
ўключыліся ў конкурс мясцовых 
ініцыятыў «Адраджэнне нацыянальнага 
касцюма Сенненскага строю» (фінансуе 
Еўрапейскі Саюз) і выйгралі яго, у 
мінулым годзе ўзнавілі шэсць касцюмаў 
рознага перыяду. Рэканструкцыя 
адзення стала прывабнай часткай 
выставы.

Прыцягваюць увагу міжсезонныя 
мужчынскі (насоў, саламяны капялюш) і 
жаночы (андарак — саматканая спадніца 
ў клетку, курта, хуста) камплекты 

канца XIX — пачатку XX стагоддзяў з 
Гарадка. Як падзялілася дырэктар Дома 
рамёстваў і фальклору Марына Гушча, 
гэтае верхняе адзенне — маленькая 
частка калекцыі рэканструяваных 
касцюмаў гарадоцкімі майстрамі, якая 
стваралася па выніках этнаграфічных 
экспедыцый па вёсках і складаецца 
сёлета з 40 камплектаў.

Сапраўды цуд! Калі б усе, хто прыйшоў 
на выставу «Сцяжкі майстэрства», змаглі 
апрануць тыя тканыя курты, андаракі 
і саяны, а з лямцу валенкі ды магеркі, 
скураныя шапкі, вязаныя рэчы з 
прыгожым арнаментам, то атрымалася 
б дзіўная гістарычная метамарфоза. 
Да таго ж у выдатным музычным 
суправаджэнні — са спевамі ўдзельнікаў 
знакамітага народнага фальклорнага 
гурта «Глейна» Цэнтра традыцыйнай 
культуры і народнай творчасці 
Гарадоцкага раёна. Дарэчы, жанчыны 
заўсёды выступаюць у сцэнічных 
касцюмах, якія адпавядаюць мясцовай 
традыцыі, ды і вышыўка на кашулях 
ручная — сапраўдны філігранны твор 
майстрых з Дома рамёстваў.

Выстава «Сцяжкі майстэрства» 
адкрыта для прыхільнікаў народнай 
творчасці да 7 красавіка.

Наталія КРУПіЦА
«Віцьбічы»

Адчуць каларыт гістарычнай эпохі — зусім не цяжкая справа, 
бо побач — цуд, што стварылі майстры Прыдзвіння.

Пабачыць народныя строі
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

ЭКАЛОГіЯ  

УЛАДА

ЗДАРЭННі

Благодаря широкомасштабной информационно-
просветительской кампании с каждым годом 
наблюдается положительная динамика к 
снижению огненных трагедий — загораний травы 
и кустарников — в весенний пожароопасный 
период. Со сходом снега в работу, направленную 
на упреждение палов сухой растительности, 
включились спасатели-пожарные Витебского 
РОЧС, сотрудники райинспекции природных 
ресурсов и охраны окружающей среды, лесной 
государственной охраны Витебского и Суражского 
лесхозов.

Старший инспектор группы 
пропаганды и взаимодействия 
с общественностью Витебс-
кого РОЧС Екатерина 
Кушнеревич констатирует, 
что с начала пожароопасного 
периода огнеборцам 
страны поступило порядка 
80 сообщений о загорании 
травы и кустарников. Больше 
всего — из южных регионов 
республики — Могилевской 
и Гродненской областей. В 
северном регионе подобных 
фактов не зарегистрировано. 
В прошлом году на Витебщине 
произошло более 130 
возгораний.

Многие люди до сих пор 
верят в то, что жечь траву 
— безвредно и безопасно, 
а иногда и полезно. Миф 
развеивает главный 
специалист райинспекции 
природных ресурсов и охраны 
окружающей среды Ирина 
Норкус:

— Самое распространенное 
заблуждение — сжигая сухую 

сжигать или не сжигать?

траву, человек обогащает 
почву минеральными 
веществами, ведь зола — это 
удобрение. Но в природе 
все предусмотрено: трава 
и кустарники растут после 
зимы сами, без палов. В нашем 
климате трава перегнивает за 
зиму и не является преградой 
для молодой поросли.

Зато вред, наносимый 
весенними палами, куда 
больше, ведь они являются 
настоящим экологическим 
бедствием. При выжигании 
сухой травы нарушается 
корневая система растений, 
от высокой температуры 
почва беднеет, уничтожается 
плодородный слой, гибнут 
молодые побеги, насекомые 
и животные, уничтожаются 
гнездовья птиц. Дым от 
горения сухой травы и мусора 
токсичен.

Пока не разрастется молодая 
трава, сухостой в лесах, на полях 
и торфяниках — это идеальная 
среда для развития пожара, 

способного вспыхнуть даже от 
небольшой искры. А при ветре 
огонь захватывает огромные 
территории, быстро разгораясь 
и оставляя за собой черную, 
безжизненную пустыню. 
Нередко он перебрасывается 
на лесные массивы и может 
принять угрожающие размеры, 
переходя в торфяные и лесные 
пожары.

Что касается сжигания 
мусора, сухой листвы на 
приусадебном участке, то, по 
словам Екатерины Кушнеревич, 
делать это, конечно, можно, 
но при этом необходимо 
соблюдать элементарные 
правила безопасности.

— Разводить огонь следует 
вдалеке от зданий, леса или 
скирд соломы на расстоянии 
не ближе 10, 20 и 30 метров 
соответственно и только в 
безветренную погоду. Если 
ничего из перечисленного 
поблизости нет, вы готовы 
следить за костром и под 
рукой есть огнетушитель 
или ведро с водой, значит, 
все делаете правильно, — 
дает разъяснения сотрудник 
Витебского РОЧС.

Впереди — время 
субботников. Навести порядок 
— обязанность каждого. Но 
стоит задаться вопросом: 
сжигать мусор или не сжигать? 
И взвесив все «за» и «против», 
не идти на неоправданный 
риск.

Татьяна Диканова
«Жыццё Прыдзвіння»

Ксения Николаевна 
курирует вопросы 
культуры, образования, 
здравоохранения, религии, 
молодёжной политики, 
социальной защиты, 
физической культуры и 
спорта. Но первый свой 
вопрос я бы задал о месте 
захоронения жертв массовых 
репрессий, которое находится 
в лесном массиве за деревней 
Хайсы. Многочисленные 
свидетельства местных 
жителей однозначно 
указывают, что там 
действительно захоронены 
жертвы сталинских 
репрессий 1937-41 годов. 
Но Ксения Николаевна 
наотрез отказывается 
прислушиваться к мнению 
граждан Беларуси, упорно 
называя похороненных 
там «жертвами фашистских 
захватчиков». И даже 
выкопанные останки этих 
несчастных перезахоронили 
на воинском кладбище в 
Лосвидо с торжественными 
речами и пионерами. А 
районная газета «Жыццё 
Прыдзвіння» размещает 
на своём сайте бравурный 

репортаж об этом событии.
Так и будет сформулирован 

вопрос к Ксении Николаевне: 
«Когда перестанете врать 
о настоящих жертвах 
захоронений в лесу за 
Хайсами и когда начнутся 
работы по мемориализации 
этого захоронения?»

А.Адамов

В субботу 18 марта с 9 до 12 часов состоялась 
прямая телефонная линия с заместителем 
председателя Витебского райисполкома Ксенией 
Коробач.

воПрос к 
замПредседателю 

райисПолкома

Пожалуй, большинство 
читателей согласится, что 
юность — то время, когда 
подросткам кажется, что можно 
свернуть горы, но не каждый 
задумывается, как потом из-
под этих развалин выбираться. 
К сожалению, порой гормоны, 
бурлящие у современной 
молодежи, вытесняют из мозга 
всякую рассудительность и 
осторожность.

Представители правопо-
рядка, безопасности и 
здравоохранения надеются 
донести до молодых людей 
мысль о том, что совершаемые 
ими противоправные деяния 
ведут к неисправимым 
последствиям.

В актовом зале Витебского 
РОВД в очередной раз 
прошло профилактическое 
мероприятие с участием 
ребят, совершивших те или 
иные незаконные действия, 
которые в этот раз пришли 
вместе со своими родителями и 
педагогами.

В своем вступительном 
слове инспектор по делам 
несовершеннолетних ИДН 
Вероника Ханевская указала 
на самые распространенные 

факторы преступлений, 
совершаемых молодыми 
людьми: как правило, все 
противоправные деяния 
имеют место быть после 22.00, 
особенно значительна доля 
преступлений, совершенных в 
нетрезвом состоянии, а также 
группами, состоящими из 2-3 
человек.

Также инспектор напомнила 
всем присутствующим в 
зале, что нахождение детей в 
возрасте до 16 лет на улице 
после 23.00 без сопровождения 
взрослых предусматривает 
наложение штрафа на их 
законных представителей.

В ходе мероприятия 
слово было дано 
заведующему подростковым 
наркологическим отделением 
областного клинического 
центра психиатрии и 
наркологии, главному 
внештатному подростковому 
наркологу Витебской области 
Александру Герасимовскому:

— Ситуация более-менее 
стабилизировалась. По 
Витебскому району в последнее 
время ни одного потребителя 
наркотических веществ среди 
несовершеннолетних нет.

Александр Сергеевич 
предостерег юношей и девушек 
от употребления алкогольных, 
слабоалкогольных напитков, 
наркотических, психотропных 
и токсических средств, ведь 
«дружба» с подростковым 
наркологическим отделением 
чревата. Впоследствии, у 
большинства молодых людей 
возникают проблемы с 
получением таких желанных 
водительских удостоверений, а 
главное — со здоровьем.

В беседе также принял участие 
первый заместитель начальника 
Витебского РОЧС Сергей 
Ловейкин. Свое выступление он 
построил на основе реальных 
фактов и привел в пример 
ситуации чрезвычайного 
характера, которые произошли с 
участием несовершеннолетних 
в Витебском районе. Многие из 
них закончились трагедией.

— Сейчас время паводка. 
Ни в коем случае не идите 
на лед. В прошлом году в 
весенний период в области 
утонули 65 человек, 4 из них 
— несовершеннолетних, — 
предупредил сотрудник МЧС.

На сегодняшний день 
имеет место тенденция к 
уменьшению количества 
несовершеннолетних право-
нарушителей. На данный момент 
31 ребенок из Витебского 
района состоит на учете в ИДН.

Елена Бодяло
"Жыццё Прыдзвіння"

Сотрудники инспекции по делам несовершенно-
летних объединили усилия с РОЧС, Госавто-
инспекцией и системой здравоохранения 
для недопущения совершения повторных 
преступлений и правонарушений среди молодых 
людей, состоящих на учете.

меньше 
Правонарушителей

БЯСПЕКА

Как сообщают потерпевшие, 
взламывали дома как 
вандалы, не боясь свидетелей. 
Прибывшие на место 
преступления сотрудники 
милиции изъяли улики и 
опросили потерпевших. 
Пока о продвижении 
расследования этого 
массового проникновения 
в дачные домики ничего не 
известно.

Один из потерпевших 
сообщает о похищении тёмно-
зелёного велосипеда АИСТ-
классика с самодельным 
передним багажникам и 

чёрного бинокля в корпусе 
из пластика, просит сообщать 
о неизвестных, которые 
будут предлагать украденные 
вещи.

Деревня Прудники 
расположена на левом берегу 
Усвячи недалеко от впадения 
её в Двину. Паром в это 
время не работает, поэтому 
сообщения с Суражом только 
через рубовский мост. В 
сводках происшествий 
на сайте УВД Витебского 
облисполкома взломы в 
Прудниках не значатся.

А.Смоленский

В деревне Прудники Витебского района были 
взломаны 14 из 17 домов населённого пункта.

массовый взлом 
домов

Дзякуючы аператыўным 
дзеянням пажарнікаў і 
медыкаў, гаспадар кватэры, 
пенсіянер 1953 году 
нараджэння, які атруціўся 
прадуктамі гарэньня, быў 
выратаваны і тэрмінова 
шпіталізаваны ў «Віцебскую 
абласную клінічную бальніцу». 

Акрамя таго супрацоўнікі 
МНС эвакуявалі трох 
грамадзянаў з суседняй 
кватэры.

Па выніках пажару 
сапсаваная хатняя маёмасьць, 
сьцены, столь.

Прычына пажару 
высвятляюцца.

Другога сакавіка а сёмай гадзіне раніцы у пасёлку 
Акцябрскі адбыўся пажар у кватэры нумар 50 па 
вуліцы Кастрычніцкай.

сакавіцкі Пажар 
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АНАЛіТЫКА

Зь іншага боку, шмат што 
беспрэцэдэнтна. Здаецца, 
ніколі раней улады ня ладзілі 
такіх прэвэнтыўных рэпрэсій 
напярэдадні Дня Волі, не было 
такога маштабу запужваньня 
грамадзтва баевікамі і 
«крывавым Майданам».

Ніколі раней праваахоўныя 
органы ня «шылі» так груба 
крымінальнай справы па 
артыкуле «масавыя беспарадкі» 
да самой акцыі 25 сакавіка. 
Нават пасьля 19 сьнежня 2010 
году перасьлед апазыцыі 
грунтаваўся на сапраўдным 
факце — біцьці дзьвярэй 
у будынку Дому ўраду. 
Зачапіўшыся за яго, улады ўжо 
накручвалі абвінавачваньні. 
Цяпер справа «Белага легіёну» 
лепіцца ўвогуле на пустым 
месцы, абсалютна штучна. 
Затрымалі невінаватых 
людзей, якія ні сном ні духам 
не датычныя да таго, у чым 
іх абвінавачваюць. І гэта ўжо 
нагадвае 1937 год.

Пакуль на гэты час невядомая 
колькасьць затрыманых 25 
сакавіка. Але, гледзячы па ўсім, 
лічба пацярпелых набліжаецца 
да той, якая фігуравала ў 

трагічную ноч з 19 на 20 
сьнежня 2010 году. Розьніца 
толькі ў тым, што сёньня акцыя 
была абсалютна мірная (строга 
кажучы, і акцыі ж не адбылося, 
людзям не далі сабрацца ў 
адным месцы).

Сталіца на некалькі дзён 
апынулася фактычна на 
ваенным становішчы. Здаецца, 
ніколі раней не было, каб 
быў закрыты свабодны ўезд 
у горад, усе машыны спынялі 
міліцыянты з аўтаматамі і 
спраўджвалі дакумэнты.

Усе гэтыя падзеі паказваюць, 
як моцна Лукашэнка 
траўмаваны шырокімі 
народнымі пратэстамі апошніх 
тыдняў. Яны за кароткі час 
разбурылі вобраз «народнага 
прэзыдэнта», які ствараўся 
гадамі і дзесяцігодзьдзямі. І, 
зразумела, ён, робячы стаўку 
на голую сілу і страх, хоча 
запужаць грамадзтва, якое 
глынула свабоды, загнаць яго 
назад. У пэўным сэнсе гэта дае 
патрэбны ўладам эфэкт.

Аднак ёсьць і адваротны 
бок, існуюць і нэгатыўныя 
наступствы грубага сілавога 
сцэнару. Па-першае, 

Лукашэнку не ўдалося схаваць 
уласны страх ад насельніцтва. 
Абывацель раптам нечакана 
для сябе ўбачыў спалоханую 
ўладу, якая давяла саму 
сябе да стану ваяўнічага 
псыхозу. А ў такой сытуацыі 
нярэдка «зносіць дах». І гэта 
не абавязкова сьведчыць пра 
сілу існага рэжыму. Бо моцная 
ўлада не пераходзіць мяжу 
неабходнай абароны.

Па-другое, улады ўласнымі 
рукамі разбураюць канструкт 
стабільнасьці, якой яшчэ 
нядаўна яны моцна ганарыліся. 
Калі ў сталіцы фактычна 
ўводзіцца ваеннае становішча, 
горад запоўнены ўзброенымі 
фармаваньнямі, міліцыянты 
ходзяць з аўтаматамі, то пра 
якую стабільнасьць можна 
весьці гаворку? Гэта краіна ў 
стане вялікіх забурэньняў.

Па-трэцяе, абвяшчаючы 
ворагамі ўсіх, хто выходзіць 
на вуліцу з пратэстам, улады 
фактычна дэлегітымізавалі, 
атаясамілі з апазыцыяй і 
баевікамі тых людзей, якія цэлы 
месяц у рэгіёнах пратэставалі 
супраць дэкрэту № 3. А ім 
спачувала ці ня большасьць 
насельніцтва. Разгарнуўшы 
зацятую барацьбу з апазыцыяй, 
улады рызыкуюць апынуцца ў 
стане вайны з народам. З улікам 
таго, што грамадзтва за апошні 
месяц моцна палітызавалася, 

сілавы разгон акцыі 25 сакавіка 
можа спарадзіць вялікую 
нянавісьць да ўлады. Вядома 
ж, што ад любові да нянавісьці 
ўсяго адзін крок.

Якія наступствы? Лукашэнка 
прыйшоў да высновы, 
што лібэралізацыя, нават 
касмэтычная, у спалучэньні 
з глыбокім сацыяльна-
эканамічным крызісам — гэта 
небясьпечны кактэйль. Таму, 
думаю, з гульнёй у нейкі новы 
вобраз Беларусі скончана.

Усьлед за касмэтычнай 
лібэралізацыяй пала 
сьмерцю храбрых і мяккая 
беларусізацыя. Зьвярніце ўвагу, 
на ролю баевікоў прызначылі 

ня нейкіх прадстаўнікоў 
прарасейскіх арганізацый, 
напрыклад, тых жа казакоў, 
якія ладзяць шматлікія летнікі 
для моладзі. Пра гэта шмат 
пісалі незалежныя мэдыі. Не, 
на гэтую ролю ўзялі людзей з 
нацыянальна-дэмакратычнага 
лягера, беларускамоўных.

Незразумелая велічыня — як 
паўплываюць апошнія падзеі на 
дачыненьні з Захадам? Пакуль 
ЭЗ і ЗША было не да Беларусі.

Такім чынам, Лукашэнка 
імкнецца вярнуць грамадзтва 
назад. Але ці можна ўвайсьці ў 
адну раку двойчы?

Валеры Карбалевіч
“Радыё Свабода”

З аднаго боку, здаецца, нічога новага. За апошнія 
22 гады нешта падобнае мы бачылі ня раз. Праз 
паўтарагадовы перапынак краіна вяртаецца ў 
свой звычайны стан. Стан халоднай (а часам і 
гарачай, як сёньня) грамадзянскай вайны.

народ убачыў сПалоХаную ўладу 

С утра 25 марта 
политизированные белорусы 
обменивались в социальных 
сетях советами, «как идти на 
праздник» (то есть что иметь с 
собой на случай ареста). Это все, 
что нужно знать об атмосфере в 
Беларуси в День Воли 25 марта 
2017 года.

К сожалению, советы 
оказались востребованными. 
День Воли в Минске 
ознаменовался массовым 
хапуном, масштабы которого 
пока трудно уточнить, но счет 
идет на сотни задержанных.

В частности, около 60 
человек ОМОН взял в офисе 
закрытой в свое время «Вясны» 
(очевидно, чтобы сорвать 
наблюдение за акцией, потом 
правозащитников отпустили). 
Если журналистам поначалу 
позволяли работать, то потом 
стали винтить и их.

Впрочем, крупнейшие 
независимые СМИ, несмотря 
на помехи, хладнокровно и 
профессионально вели прямые 
репортажи, так что очередной 
акт белорусской политической 
драмы разворачивался перед 
всем миром в режиме онлайн.

Антураж войны. Только с 
кем?

Власти, поставившие 
цель любой ценой задавить 
уличные протесты (которые 
развивались с февраля 
и были спровоцированы 
декретом «о тунеядцах»), в 
день неофициального, но 
сакрального для оппозиции 
праздника 25 марта — 

годовщины образования 
Белорусской Народной 
Республики — решили не 
мудрить.

Накануне, де-факто запретив 
заявленную акцию, режим 
априори поставил участников 
мирного протеста в положение 
нарушителей, а значит — 
беззащитных жертв.

Силовики просто перекрыли 
подходы к площадке у Академии 
наук, где хотели собраться 
на акцию оппозиционно 
настроенные граждане. Часть 
их с бело-красно-белыми 
национальными флагами, 
сгруппировавшись у площади 
Якуба Коласа, пыталась 
пройти вдоль проспекта 
Независимости к центру, 
но подразделения ОМОНа 
блокировали манифестантов, 
хватали и грузили в автозаки.

Некоторых при этом зверски 
били, волокли по земле. Под 
зачистку попадали и случайные 
прохожие, даже пожилые 
женщины с полиэтиленовыми 
пакетами.

Концентрация людей в 
униформе, спецтехники была 
такой, что это напоминало войну. 
Только на улице Академической 
журналисты насчитали не менее 
20 автозаков. Были замечены 
водометы, броневики. Часть 
милиции снабдили ружьями для 
стрельбы резиновыми пулями, 
противогазами. Автоматчики 
дежурили на трассах, ведущих 
в Минск.

Сегодня белорусы увидели, что 
полицейское государство — не 

метафора, а материализованная 
у нас мрачная реальность.

Причем никакими пропаган-
дистскими ухищрениями не 
докажешь, что тысячи человек, 
вышедших на улицы несмотря 
на массированное запугивание, 
— это «кучка отморозков» 
(выражение официального 
лидера), которой управляют-де 
зарубежные кукловоды.

Хотя следует ожидать, что 
в ближайшее время поток 
официальной лжи будет 
особенно густым и грязным.

Маски сброшены
Какие же выводы можно 

сделать после сегодняшнего 
брутального разгрома Дня Воли 
в столице?

Режим, который полтора года 
в надежде на западные деньги 
демонстрировал «мягкие 
практики» (участников уличных 
акций только штрафовали, но не 
винтили, не сажали за решетку), 
ни на йоту не изменил своей 
сути.

Как только Александр 
Лукашенко определил для 
себя, что акции «дармоедов», 
в которые вписалась и 
структурированная оппозиция, 
стали представлять собой 
угрозу системе (хотя здесь 
возникает вопрос о силе 
фобий), все условности были 
тут же отброшены.

Белорусское руководство 
решило не стесняться и 
перед Европой. Сейчас четко 
видно, что у Евросоюза нет 
действенных инструментов 
для работы с режимами типа 
белорусского. Санкции не дали 
нужного эффекта и в прошлом 
году были отменены. Новый, 
более мягкий подход, как 
видим, тоже подвисает. Режим 

и не думает подлаживаться под 
европейские ценности.

Теперь Брюссель перед 
вызовом: или слегка попенять 
и продолжить взаимодействие 
в духе «реалполитик», или 
возвращаться к жесткому 
подходу (некоторые 
оппозиционеры уже призвали 
возобновить санкции).

Минск, очевидно, 
рассчитывает, что европейские 
политики — слабаки (Лукашенко 
в свое время выразился 
сочнее, констатировав 
отсутствие у них гениталий). 
Да и административные 
аресты — все же не тот повод, 
чтобы снова вводить санкции. 
Вдобавок можно втолковать 
наивным (или изображающим 
наив) визитерам типа 
спецдокладчика ПАСЕ Андреа 
Ригони, что силовики действуют 
строго по закону.

В принципе же реакция Запада 
не имеет для белорусских 
властей определяющего 
значения, когда они решают 
сверхзадачу — устранить 
угрозы режиму (или то, что 
наверху воспринимают как 
угрозы).

Мрачное дежавю
Сегодняшние события в 

несколько редуцированном 
варианте напоминают разгром 
Площади 19 декабря 2010 
года. Власти извлекли урок 
из тех событий и постарались 
подавить нынешнюю акцию в 
зародыше, не давая шествию 
сформироваться.

Но эта якобы победа, 
достигнутая грубой силой 
тренированных «робокопов», 
может оказаться пирровой. 
«Это самый самоубийственный 
вариант, который власть могла 

использовать», — так накануне 
отозвалась о ставке правящей 
верхушки на репрессии 
нобелевская лауреатка 
Светлана Алексиевич.

После Площади-2010 
противники режима приходили 
в себя несколько лет. Сейчас 
такого периода относительного 
комфорта власти, скорее всего, 
не получат.

Экономическая ситуация 
плохая и будет ухудшаться. 
Ответов на экономические 
вызовы, воли к реформам 
наверху нет. У протестов февраля 
— марта была во многом новая 
база: в них активно участвовал 
и прежде твердый электорат 
Лукашенко…

Слепая жажда власти
Срывом в репрессии 

режим явно ухудшает свои 
внешнеполитические позиции. 
С одной стороны, теперь еще 
сложнее надеяться на западную 
поддержку, в том числе 
финансово-экономическую. С 
другой стороны, Москве станет 
сподручнее дожимать Минск в 
сегодняшнем многоплановом 
конфликте. Возрастают угрозы 
независимости.

Сегодня руководство режима 
подтвердило: у него нет 
мудрости для трансформации 
системы, что было бы 
оптимальным вариантом для 
всего общества. Все заглушено 
желанием удержать господство 
любой ценой.

А это означает, что перемены 
в Беларуси когда-нибудь могут 
пойти именно тем путем, 
который так страшит правящую 
верхушку.
(скарочана)

Александр Класковский
http://naviny.by

Режим Лукашенко, напуганный протестами, сделал 
ставку на грубую силу. Но сегодняшний разгром 
Дня Воли — это пиррова победа. Пропасть между 
властью и народом растет...

Полицейское государство без Прикрас
ДЗЕНь ВОЛі
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РЭАКЦЫЯ З ФЭйСБУКА

ПЕРАД СВЯТАМ

ДЗЕНь ВОЛі: ВіЦЕБСК

«Власть в Беларуси никогда не 
менялась»

Политолог Валерий Карбалевич 
отмечает: власти перешли к традиционным 
методам борьбы с оппозицией.

— Так было всегда, только в последние 
полтора года, в период оттепели власти 
отказывались от привычных методов, а 
теперь вернулись к своему естественному 
состоянию. Скорее атипичным был этот 
полуторагодовой период, — констатирует 
эксперт.

Власть в Беларуси никогда не 
менялась, подчеркивает и председатель 
юридической комиссии Белорусского 
Хельсинкского комитета Гарри 
Погоняйло.

— В условиях, когда Россия не дает 
кредитов, в том числе и для погашения 
внешнего экономического долга, для 
осуществления внутренних расчетов 
и необходимости развиваться, власти 
пытались заигрывать с Западом. На самом 
деле природа власти не изменилась, 

Кто или что так сильно напугало руководство страны, что оно 
на 180 градусов развернулись от политики, которую проводило 
в последние полтора года?

Почему у властей «сорвало крышу»?

никаких системных перемен не 
произошло, — подчеркивает юрист.

«Пошла волна на волну»
Власти боятся, что экономические 

трудности, с которыми сегодня 
столкнулось население: обнищание, 
безработица, рост цен — вынудят народ 
открыто продемонстрировать свое 
несогласие с правительством.

— Волна активных протестных действий 
по декрету № 3 всполошила власти. 
В канун Дня Воли — традиционной 
массовой акции, видимо, у кого-то сдали 
нервы и была дана команда жестко 
воспрепятствовать этой массовой 
акции, в особенности выходу большого 
количества людей, — считает Гарри 
Погоняйло. — Пошла волна на волну.

По словам Валерия Карбалевича, власти 
очень напуганы народными протестами и 
решили перейти в наступление.

— Первым делом они решили 
дискредитировать оппозицию, 
отождествить мирные акции протеста 

с вооруженными действиями, с 
боевиками, террористами, для чего 
в информационное пространство 
запускаются разные фейки типа того, 
что у анархистов забрали холодное 
оружие, что с украинской территории 
прорываются автомобили с оружием, — 
обращает внимание аналитик.

По поводу задержания Дмитрия 
Дашкевича политолог говорит: «Это 
нейтрализация лидеров оппозиции 
перед 25 марта».

Эксперты опасаются, что за Дашкевичем 
последуют другие известные лидеры 
оппозиции.

— Власти пытаются изолировать всех 
лидеров общественных объединений, 
движений, которые выводят людей на 
улицы для оказания публичного давления 
на власть, с тем, чтобы уменьшить накал, 
продемонстрировать, что в стране все 
благополучно, — подчеркивает Гарри 
Погоняйло.

«Всех запугать и нейтрализовать»
Между тем, по всей стране проходят 

уличные акции протеста. Причем, 
социальная база у них совсем другая, чем 
у традиционных оппозиционных акций, 

— это обыватели и часто электорат 
Лукашенко.

— Власти понимают, что люди, которые 
выходят на площади — это только 
вершина айсберга, а в глубине прячется 
очень большое недовольство властью. Вот 
и последовала силовая реакция — всех 
запугать и таким образом нейтрализовать 
народный протест, — отмечает Валерий 
Карбалевич.

На этой волне власти «реанимировали» 
забытый многими «Белый легион», 
поведали о палаточном лагере 
«Бригантина», о котором вчера еще почти 
никто даже не знал.

— А что делать, если силовикам дана 
команда найти боевиков, а их реально 
нет? — отвечает вопросом на вопрос 
политолог. — Значит, их нужно искать, 
искусственно создавать.

Эксперт сомневается, что это дело 
дойдет до суда, но показать по телевизору, 
рассказать, что такие страшные боевики 
готовили государственный переворот, 
это попытка запугать народ.
(скарочана)

Геннадий Косарев
Завтра твоей страны

В Витебске 25 марта прошла не 
разрешенная властями города акция, 
посвященная празднованию Дня Воли. 
В ней участвовали примерно 150 
человек. Горожане собрались в полдень 
на площади Победы, а затем прошли 
колонной по улицам Ленина и Суворова 
к памятнику Владимиру Короткевичу. 

На площади Победы к горожанам 
вышли начальник отдела охраны 
правопорядка УВД Витебского 
облисполкома Александр Калиновский и 
заместитель председателя горисполкома 
Петр Подгурский.

Представитель УВД сообщил, что власти 
города не разрешили сегодня в этом 
месте проводить какие-то мероприятия, 
и попросил всех разойтись.

— Я вас предупредил, вы же принимайте 
решение, — заявил Калиновский.

— Хватит бояться, пора сопротивляться, 
— раздалось из толпы.

— Уважаемые коллеги! — обратился 
к людям заместитель председателя 

“..Мы прагонім банду і зажывём шчасліва." Так заявіў у Віцебску 
на Дзень Волі гарадоцкі актывіст Леанід Аўтухоў, а потым ён 
быў затрыманы.

горисполкома Петр Подгурский. 
— Я подтверждаю слова товарища 
подполковника о том, что заявка на 
массовое мероприятие на площади 
Победы не согласована с органами 
власти. Если у вас есть какие-то 
вопросы, приходите, пожалуйста, в 
понедельник в горисполком. Все решим 
в индивидуальном порядке.

— Цепные псы! — возмутился кто-то.
— Никакие мы не цепные псы, — 

возразил Подгурский. — Мы работаем 
и продолжаем работать. Вам только 
кажется, что мы не работаем. А на 
несанкционированном митинге 
никакие вопросы мы решать не можем. 
Уважаемые коллеги, еще раз: у кого есть 
вопросы, пожалуйста, в понедельник, в 
9 утра, я вас жду.

После этого демократический 
активист Христофор Желяпов 
предложил горожанам пойти в 
центр города и возложить цветы — к 
мемориальной доске в честь Василя 

Быкова, памятникам князю Ольгерду и 
Владимиру Короткевичу.

Колонна мирно двинулась 
вперед, перед светофорами 
люди останавливались, шествие 
сопровождали милицейские машины. 
Впереди шли с бело-красно-белыми 
флагами Христофор Желяпов и активист 
БНФ из Городка Леонид Автухов.

Возле памятника князю Ольгерду 
Христофор Желяпов выступил с 
небольшой речью, отметив, что 
белорусам необходимо сохранить 
суверенитет страны:

— Мы не дадзім нікому пасягаць на 
нашу краіну, на наш лёс, на наша жыццё, 
на нашых дзяцей.

Затем участники акции возложили 
цветы к мемориальной доске Василю 
Быкову, которая установлена на доме № 
3 на улице Суворова.

После этого колонна отправилась 
к конечной точке маршрута — к 
памятнику Владимиру Короткевичу 
в парке Партизанской славы. Здесь 
прошел короткий митинг.

Слово взял Христофор Желяпов:  — 
Каля помніка Караткевічу мы мусім 

успомніць, што ў беларусаў ёсць 
гісторыя. Нам з Крамля кажуць, што няма 
беларускага народа, што мы не дзяржава, 
не нацыя. Але ж мы ведаем, што калі па 
Маскве яшчэ бегалі куры па вуліцах, у нас 
ужо былі гарады, замкі, Вялікае княства 
Літоўскае. І адтуль ідуць карані беларусаў. 
І таму мы мусім казаць: Беларусь — гэта 
вялікая духоўная нацыя.

Милиция не вмешивалась в события 
ни во время шествия по городу, ни на 
митинге возле памятника Короткевичу. 
Но после того как акция завершилась, 
был задержан Леонид Автухов. Чуть 
позже задержали журналистов «Белсата» 
Ольгу Чайчиц и Андрея Козера, 
корреспондента «Радыё Рацыя» Артема 
Сивенцева.

Примечательно, что акцию в честь 
Дня Воли в Витебске освещали не 
только корреспонденты независимых 
изданий. На нее пришли региональные 
журналисты ведущих республиканских 
государственных СМИ — БЕЛТА, 
ОНТ, СТВ, «Беларусь 1», «СБ Беларусь 
Сегодня».

Татьяна Матвеева 
TUT.BY

«банду — гэць!..»

Сергей Ерженков (телеканал 
«Дождь») написал в Фейсбуке: «Когда 
мне говорили, что в Беларуси выведена 
особая порода людей, и они даже по 
внешним антропологическим признакам 
имеют мало общего с остальными 
белорусами, я, признаться, считал это 
преувеличением. Сегодня я лицом к 
лицу столкнулся с этими бойцовскими 
сторожевыми без намордников.

Гримасы ненависти, оскаленные 
морды. Втроем-впятером они избивали 
стариков и женщин. Не знаю, как их 
дрессируют, чем их накачивают, но 
это страшное зрелище. Ни на одном 
российском митинге меня не покидало 
ощущение, что в случае задержания есть, 
пусть и призрачный, шанс договориться. 
Тут этого ощущения не было. «Гэтыя быкі, 
маюць сваю праўду: Ім не трэба сонца, 
цемры ім багата».

Роман Левковский запомнит 25 

марта 2017-го в Минске на всю жизнь: 
«Нет, не потому, что задержали, или 
отвезли, а потому что... Я НЕ ВИДЕЛ 
СТРАХА! — пишет Роман в Фейсбуке. 
— Когда нас, всего полтора десятка 
случайных гражданских целое море 
в черном и спецсредствах прижало к 
магазину „Океан“, я не видел страха. В 
пяти метрах от нас паковали людей в 
автобусы. Одного... второго... третьего... 
А наша молодежь нагло ржала. И даже 
я возмутился, ну чего ржать, ведь вы 
можете быть следующими. И они были 
следующими. Но страха не было.

И когда я в тесной камере автозака 
бросал в чёрную темноту „Приветствую!“, 
мне отвечал не страх, а „Привет!“. 
И мы воевали с перепуганными 
милициянтами, которые всё никак не 
могли забрать у человека телефон, 
всё время вызывая старшего, пока 
„старшие“ не кончились на прапорщике. 

Мы пререкались с „сотрудниками“ в 
длинной очереди в РОВД. На процедуре 
составления протоколов у меня 
округлялись глаза, когда человеки 
твёрдым голосом рассказывали: „Я шёл 
на митинг, на День Воли“. Я не видел 
страха. Ни в глазах, ни в душах».

Лариса Белковская на своей странице 
в Фейсбуке обращает внимание на то, 
как странно и сюрреалистично выглядит 
«все это войско Саурона».

«И никак не доходит, что это не кино, а 
по-настоящему. Когда-то демонстрации 
не разгоняли. ...Когда заканчивались 
занятия в универе, я тоже шла с ними. 
Потому что это казалось правильным 
и по-другому нельзя. Потом перестала 
ходить, потому что показалось, что это 
ничего не меняет.

Прошло много времени, и какое-
то дурацкое чувство мухи завязшей в 
варенье и дня сурка. Кто-то живет во 
дворцах, а кому-то мать-пенсионерка 
отдает последние деньги, чтоб было 
чем заплатить налог на тунеядство. 

И чувак уходить не собирается, 
потому что слишком далеко зашел. 
Злые силы подпитываются забитыми, 
озлобленными, никогда не знавшими 
хорошей жизни людьми, у которых один 
свет в оконце — узнавать из телевизора 
о том, что кто-то могущественный но 
в то же время свой в доску от***дил 
каких-то выскочек и злорадствовать по 
этому поводу».

Марина Мацулевич в День Воли 
подходила к нескольким группам 
людей в форме и спрашивала: «Что 
происходит?». Ей все отвечали, что 
защищают ее безопасность.

«Я, конечно же, понимаю, что меня надо 
защищать от поэта с палочкой, от Нины 
Багинской с флагом, от журналистов 
с камерами....Они все очень опасны 
для общества, потому что показывают 
все болезни. Но для меня остался 
открытым вопрос: «А кто меня защитит 
от „защитников“?».

Алена Антонова
http://gazetaby.com

«…это страшное зрелище»
«Салідарнасць» собрала реакцию лидеров мнений на разгон 
акции 25 марта в Минске


